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Deltagere: 

Bygningskonstruktør Maria Bernadette Bernard Riise, Konstruktørforeningen 

Uddannelsesdekan Lotte Møller Larsen, VIA Byggeri, tilforordnet   

Senior produktionschef Christian Egemose, DI Dansk Byggeri 

Underviser BK Steen Fynbo Larsen, medarbejderrepræsentant, VIA Byggeri 

Bibliotekar Sine Kusk Clausen, Biblioteksområdet, observatør 

Pernille Rohde, Regionsformand Teknisk Landsforbund Midtjylland 

Studerende BK Holstebro – Jacob Beck Pedersen 

Studerende BK Aarhus – Kristoffer Mildahl Nielsen  

Lektor Kjeld Svidt, Aalborg Universitet (fagrepræsentant) 

Lektor Peter Georg Harboe, VIA efter- og videreuddannelse (EVU) 

Operations Director Tommy Hoffmann Berthelsen, Danske Arkitektvirksomheder 

Uddannelsesleder Holger Mouritzen, VIA Byggeri, tilforordnet 

Uddannelsesleder Rene Lindbjerg Andersen, VIA byggeri, tilforordnet                        

Uddannelsesleder Leila Kæmsgaard Pagh Schmidt, VIA Byggeri, tilforordnet 

Uddannelsesleder Jane Mejlby Buhl-Olsen, VIA Byggeri, tilforordnet 

Uddannelsesleder Alan Klæbel Weisdorf, VIA Byggeri, tilforordnet   

Underviser Jesper Koudal, VIA Byggeri  

Kvalitetskonsulent Kathrine Riis Kibsgaard, VIA – referent 

 

 

Afbud:  

Program leader Olga Popovic Larsen, Royal Danish Academy, KADK 

Studerende KLT – Heidi Kamilla Matras 

Studerende BK Horsens, Jacob Simonsen 

Kort- og landmålingstekniker Jimmy Petersen, KLF 

Underviser BK Damir Hatic, medarbejderrepræsentant, VIA Byggeri 

 

 

 

 

 

 

  

Uddannelsesudvalget for Bygningskonstruktøruddan-
nelsen (BK) og Kort- og landmålingstekniker (KLT) 
samt og tilknyttede efter- og videreuddannelser 

 

 

 

Sted: 

B2.03 

Campus Aarhus C  

  

Mødedato:    

12. marts 2024 

Kl. 14:30 – 16:30 
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Dagsorden 

 

 
1. Velkomst og kort præsentationsrunde (5 min) 

 

 

2. Orientering ved formand Maria Riise (5 min) 

 

 

3.  Orientering fra studerende (10 min) 

• Horsens (BK/KLT)  

• Holstebro  

• Aarhus 
 

 

4.  Orientering fra VIA Byggeri ved uddannelsesdekan Lotte Møller Larsen (10 min) 

• Status på arbejdet med studieordningen 

• Status på nyt udbud i Randers 

• Status KLT 

 

 

5.  Temadrøftelse ved uddannelsesledere Leila Kæmsgaard Pagh Schmidt og Jane Mejlby 

     Buhl-Olsen:  

  

      Med afsæt i Erhvervsanalysen og udvalgte data fra Studieundersøgelsen præsenteres ud- 

      dannelsens arbejde med at danne og uddanne en stadig mere mangfoldig gruppe af  

      studerende mod professionen. 

  

      I forlængelse af præsentationen lægges der op til drøftelse af uddannelsens opgaver og ind- 

      satser. 

  

      Der er sammen med mødeindkaldelsen sendt et link til VIAs Erhvervsanalyse 2023 

 

 

6.   Eventuelt (5 min.) 
  

      Næste møde gennemføres som et onlinemøde 

      Datoforslag: torsdag d. 22. aug. eller tirsdag d. 27. august 

 
Bud på tematikker i 2024 

− Bygningskonstruktørens kompetencer - generalist eller specialist?  

− Livslang læring og efter- og videreuddannelsesmuligheder i branch 
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Punkt 1. Velkomst og kort præsentationsrunde (5 min)   

Sagsansvarlig:  Maria Riise  

Sagsfremstilling:  

Nye i udvalget:  

Referat: 

 

Maria bød velkommen. 

 

Punkt 2   Orientering ved formand Maria Riise (5 min)   

Sagsansvarlig:  Maria B. Riise 

Bilag:   

 

Referat:  

 

Maria Riise orienterede kort om forventninger og bekymringer ift. Den varslede uddannelsesreform. Vi ken-

der endnu ikke det konkrete indhold, men forholder os klar til at indgå dialog og drøftelse af oplægget. 

Det forventes, at reformen præsenteres umiddelbart efter påske.   

 

Punkt 3   Orientering fra de studerende (10 min) 

Sagsansvarlig:  

• Horsens (BK/KLT)  

• Holstebro 

• Aarhus 
Bilag:   

 

Referat:  

 

Holstebro orienterer om en positiv oplevelse af indsatsen omkring trivsel i projektgruper og arbejdet med at 

skabe trivsel og tilhør til uddannelsen. 

 

Aarhus oplever nogen frustration på de første semestre, hvor de studerende fortsat er usikre på faglighed og 

uddannelse og dét at være studerende. På de senere semestre opleves der en helt anden afstemthed og af-

klaring.   

 

 

 

Punkt 4  Orientering fra VIA Byggeri ved uddannelsesdekan Lotte Møller Larsen 

Sagsansvarlig:   

Bilag:   

Sagsfremstilling: 

• Status på arbejdet med studieordningen 

• Status på nyt udbud i Randers 

• Status KLT 
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Referat:  

 

Studieordning:  

• Det er blevet besluttet, at der kun skal laves en ganske lille ændring i den nationale del i denne 

omgang. Interkulturel forståelse indskrives for at få fremskrevet det internationale element i uddan-

nelsen. Det større revisionsarbejde med den nationale del af studieordningen er skubbet et år.  

• Lokalt har vi arbejdet på at få ryddet op i den institutionelle del og derudover omskrives LUE til tit-

ler, der beskriver og dermed tydeliggør elementet yderligere. Derudover laves der enkelte ændrin-

ger i prøveafsnittet. Ændringerne gælder alle fire adresser.  

 

Status på nyt udbud i Randers:  

• Vi er i fuld gang med at klargøre et nyt campus i Sydbyen i Randers. VIA har købt eksisterende 

bygninger, der skal renoveres, så det passer til alle uddannelsernes behov. BK flytter først derud, 

da vores første studerende i Randers starter til efteråret. De øvrige VIA-uddannelser kommer først 

i løbet af 2-3 år.  

Der er ikke en kantine klar endnu, men det er beliggende ved siden af andre uddannelsesinstitutio-

ner og et center, så der kan vores studerende købe mad. Der vil selvfølgelig gå lidt tid, før vi har 

fået et solidt studiemiljø op og køre, men der arbejdes på højtryk – også med at sikre IT-support til 

det nye campus. Der vil sidde undervisere fra uddannelsen derude fra studiestarten i efteråret 

2024. Der er nu 15 tilmeldt uddannelsen i Randers. Der er frist for kvote 2 ansøgninger på fredag.  

 

Status på KLT:  

• KLT udbydes i Horsens og København. Vi har et tæt samarbejde med Københavns udbud. Vi har 

haft en dialog om hvorvidt uddannelsen skal forlænges eller om der skal laves en top-up på uddan-

nelsen. I samarbejde med Københavns Erhvervsakademi undersøger vi lige nu om branchen ople-

ver et behov.  

 

Byggematerialer udstilles på Campus C:  

• Bæredygtige byggematerialer præsenteres nede i forhallen i Ceresbyen. Hermed en opfordring til, 

at udvalget kigger forbi denne inden de tager hjem.  

 

Ny uddannelsesreform:  

• Vi er spændte og er endnu usikre på hvordan det lander, men vi forventer, at der sker ændringer, 

som får indflydelse på uddannelsen. Vi banker på hos branchen/udvalget hvis ændringerne i ud-

dannelsesreformen kalder på det.  

_____ 

 

Kommentarer til studieordningsarbejdet: 

• Spg. fra Steen vedr. studieordningen: Hvornår er den nationale del færdig?  

Svar fra Lotte og Holger: Den skal godkendes i formandskabets kvalitetsafdeling den 1. maj 2024.  

 

• Spg. fra Steen: Kommer den institutionelle del i høring hos medarbejderne?  

Svar fra Lotte og Holger: Der er ikke en bred høring, men den har været oppe på uddannelsesud-

valgsmøde sidste gang, de faglige pædagogiske koordinatorer er involveret og udvalgte medarbej-

dere er inde over arbejdet med studieordningen.  

 

• Spg. fra Maria: Hvordan har studieordningsarbejdet fungeret?  

Svar fra Lotte: Det er organiseret arbejde. Ansvaret ligger hos uddannelsesledere og de faglige 

pædagogiske koordinatorer. Den kreds har udpeget en arbejdsgruppe bestående af medarbejder-

repræsentanter fra de tre adresser. I det forum samt i uddannelsesledelsen besluttes indholdet en-

deligt. Hvis man har input til studieordningsarbejdet, skal man gå til de faglige pædagogiske koordi-

natorer. 

 
Kommentarer til kommissorie for FPK:  

• Spg. fra Steen: Kommer der et nyt kommissorie for faglige pædagogiske koordinatorer? 



 

5/6 

 

• Svar fra René: Ja. Der er igangsat en proces for revidering af kommissoriet for faglige pædagogi-

ske koordinatorer.  

 

 

 

 

Punkt 5   Temadrøftelse  

Sagsansvarlig:  Leila Kæmsgaard Pagh Schmidt og Jane Mejlby Buhl-Olsen 

Bilag: Link til VIAs Erhvervsanalyse: VIAs Erhvervsanalyse | VIA & Bilag 1: PP tematdrøftelse 

Sagsfremstilling: 

Med afsæt i Erhvervsanalysen og udvalgte data fra Studieundersøgelsen præsenteres uddannel-

sens arbejde med at danne og uddanne en stadig mere mangfoldig gruppe af studerende mod pro-

fessionen. I forlængelse af præsentationen lægges der op til drøftelse af uddannelsens opgaver og 

indsatser. Der er sammen med mødeindkaldelsen sendt et link til VIAs Erhvervsanalyse 2023  

 

Referat:  

 

Leila kæmsgaard Pagh Schmidt og Jane Mejlby Buhl-Olsen præsenterede resultater fra VIAs Erhvervsan-

lyse 2023 og data fra studieundersøgelsen 2023.  

 

Del 1: Erhvervsanalyse  

Jane præsenterede data om: 

• Hvad fylder for virksomhederne ift. at skabe en god arbejdsplads 

• Hvad fylder for de studerende ift. deres fremtidige arbejdsplads  

• Hvad fylder for virksomhederne både ift. rekruttering af medarbejdere med fokus på: 

o Hvordan nye opgaver i højere grad kræver specialiseret arbejdskraft. De er glade for nyud-

dannede, der kommer med opdateret viden.  

o Vægtning af faglige og sociale kompetencer: Størstedelen af virksomheder og studerende 

mener, at de faglige og sociale kompetencer er lige vigtige 

o Kompetenceudvikling og kompetenceudviklingsmuligheder i virksomheder  

 

Arbejde i grupper: Hvilke kompetencer anser I som værende de vigtigste for fremtidens dimittender fra VIA 

Byggeriuddannelserne? 

 

Vigtige kompetencer set fra udvalgets perspektiv: 

• Lysten til at skabe sig en faglig identitet 

• Omstillingsparat ift. diversitet i arbejdsopgaver  

• Kritisk tænkning  

• Pippi Langstrømpe-tilgang – gåpåmod 

• Grundlæggende virksomhedsforståelse – vigtigt at dimittenden forstår sig på, at det er en forretning  

• Sociale kompetencer vægter højt: samarbejdskompetencer  

• At kunne se sig selv i: Livslangt læringsforløb, nysgerrighed 

• Evnen til at tilpasse sig forskellige samarbejdsdynamikker f.eks.  

• Steen: Vigtigt at have en solid faglighed og ikke kun sociale kompetencer – der ansættes ikke alene 

på sociale kompetencer  

 

René Lindbjerg indspark: Kommunikation er ikke kun en social kompetence, men også en faglig kompe-

tence.  

 

Del 2: Studiemiljø / studieundersøgelsen:  

Leila præsenterede data om: 

• Det faglige miljø og det sociale miljø – vi er generelt tilfredse med de studerendes vurdering både af 

det faglige og sociale miljø  

• Tilhørsforhold og fællesskab  

https://www.via.dk/samarbejde/via-erhvervsanalysen
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• Ensomhed og stress  

• Krænkelser, diskrimination og mobning (forskelsbehandling og køn)  

 

Spg. fra udvalget: Kan I se om diversiteten flytter sig og får I flere studerende, der skal have SPS-støtte?  

Svar fra Leila: Ja, diversiteten flytter sig. Flere og flere studerende får SPS-støtte enten ift. læse- og skrive-

hjælp eller støtte til studieplanlægning.  

 

Leila præsenterede hvilke indsatser VIA Byggeri arbejder med for at understøtte et godt studiemiljø:  

• Gruppearbejde  

• Den implicitte studerende  

• Den gode studiestart  

• Krænkende adfærd 

 

Arbejde i grupper: Hvordan mener I vi kan arbejde yderligere med at omfavne mangfoldigheden i VIA 

Byggeri? / skabe et endnu mere rummeligt studiemiljø 

 

Input fra udvalget:  

• Den øgede mangfoldighed, særligt det stigende antal studerende med diagnoser, kan kalde på en 

opkvalificering af undervisernes kompetencer ift. at håndtere de udfordringer der kommer med den 

øgede mangfoldighed.  

• Det kalder måske på, at vi øger kravene til de studerende, f.eks. ift. fremmøde – det giver en helt 

anden klassedynamik, når klasselokalet er fyldt op / når fremmødet er stort.  

• At man laver en ”ugens puls” (app), hvor man tjekker ind 

• Fokus på ordentlighed– Man kan arbejde med spilleregler ind i gruppearbejde inkl. gruppekontrakt.  

 

 

Punkt 6   Eventuelt  

Sagsansvarlig:   

Bilag:  ingen 

Sagsfremstilling: 

• Næste møde gennemføres som et onlinemøde  

• Mødedato: tirsdag d. 27. august. Mødeinvitationen vil blive sendt ud til udvalget. 

  

Bud på tematikker i 2024  

• Bygningskonstruktørens kompetencer - generalist eller specialist?   

• Livslang læring og efter- og videreuddannelsesmuligheder i branch. 

 

 

 


